

Newsletter: Autumn 2002

Journal: L'Automne 2002

MESSAGE FROM THE PRESIDENT

Welcome to this Autumn 2002 electronic FEDORA Newsletter which will also be made available on the website for downloading and printing, in English or in French. Thanks again to Loretta Jennings for designing & producing it.

The pressure of work on all of you is unrelenting, so I am particularly grateful to those of you who still manage to fit in so much extra work to keep FEDORA alive and successful.

MESSAGE DU PRÉSIDENT

Bienvenu sur notre bulletin électronique de FEDORA pour l'automne 2002 qui sera également disponible sur le site Web afin que vous puissiez le télécharger et l'imprimer, en anglais ou en français. Merci encore une fois à Loretta Jennings de le concevoir et de réaliser.

La pression du travail sur chacun d'entre nous est persistante ; aussi je suis particulièrement reconnaissante à tous ceux d'entre vous qui parviennent toujours à fournir le travail supplémentaire qui maintient notre association FEDORA vivante et efficace.

PSYCHE SYMPOSIUM LISBON

"COGNITION, MOTIVATION AND EMOTION: DYNAMICS IN THE ACADEMIC ENVIRONMENT"

23-26 OCTOBER 2002

I have just returned from this successful event where 85 participants from 15 different countries contributed and learned from each other. There were interesting contributions from the keynote speakers (Elsa Bell's input was a real highlight), 32 papers covered in eleven different group seminars and a wide variety of excellent cultural events. For new members including some of the many Portuguese participants, this was a very valuable introduction to FEDORA. Our heart-felt thanks and appreciation are due to Gerhart Rott and the planning team and to Graça Figueiredo Dias and her local organising team for all their hard work, time and patience in ensuring its success

COLLOQUE PSYCHE À LISBONNE

"COGNITION, MOTIVATION ET EMOTION: PSYCHISMES EN MOUVEMENT DANS L'ENVIRONNEMENT UNIVERSITAIRE"

23-26 OCTOBRE 2002

Je reviens de cette manifestation très réussie où 85 participants de 15 pays différents ont travaillé et échangé. Il y a eu des présentations intéressantes par des orateurs magistraux. L'ouverture par Elsa Bell en est un point fort, 32 articles présentés, onze conférences différentes d'une très grande variété et d'excellentes animations culturelles. Pour les nouveaux membres dont beaucoup étaient portugais, c'était une entrée bénéfique dans FEDORA. Nos remerciements et félicitations sincères sont à dire à Gerhart Rott et à l'équipe de planification ainsi qu'à Graça Figueiredo Dias et son équipe d'organisation locale pour tous leurs efforts et la patience qui les a amené au succès.

MEMBERSHIP DATABASE UPDATE AND SUBSCRIPTIONS FOR 2002

Louis De Vos (Secretary) & Martine Pagès (Treasurer) have been developing and updating the FEDORA membership database. Many members seem to have lapsed their membership in the last couple of years and we are trying hard to encourage you all to renew your subscriptions. You should already have been contacted by your national co-ordinator. All members, including those who are longstanding are being asked to complete a new registration form to ensure that our details

MISE À JOUR ET ABONNEMENTS DE BASE DE DONNÉES D'ADHÉSION POUR 2002

Louis De Vos (secrétaire) et Martine Pagès (trésorier) s'occupent du développement et mettre à jour la base de données d'adhésion de FEDORA. Beaucoup de membres semblent n'ont pas réglé leur adhésion ces dernières années et nous vous encourageons tous très fort à remédier à ce manque pour la vie de FEDORA. Vous devriez avoir été déjà contacté par votre coordonnateur national. Tous les membres, y compris ceux qui sont avec nous de longue date sont invités à remplir une nouvelle fiche pour nous assurer que



Margaret Dane
President: FEDORA
25 Thomson Road
GB - Edinburgh EH14 5HT
Scotland

Tel:
+44 (0)131 466 9170

Fax:
+44 (0)131 449 2771

Email:
margaret.dane@agcas.org.uk

www.fedora.eu.org



2

.....
contact
.....

Margaret Dane,
President: FEDORA
25 Thomson Road, GB -
Edinburgh EH14 5HT
Scotland

Tel:
+44 (0)131 466 9170
Fax: +44 (0)131 449 2771

Email:
margaret.dane@agcas.org.uk

www.fedora.eu.org

are correct. Anyone requiring further information or subscription forms can contact:

margaret.dane@agcas.org.uk
or
martine@scuiobx1.u-bordeaux.fr

les informations vous concernant sont corrects. Pour ceux qui souhaitent plus d'information merci, de contacta:

margaret.dane@agcas.org.uk
ou
martine@scuiobx1.u-bordeaux.fr

FEDORA CONGRESS 2003
25-28 MAY, ODENSE , DENMARK

LE CONGRES 2003 DE FEDORA
25-28 MAI, ODENSE, DANEMARK

Plans are progressing for the 8th FEDORA Congress to be held next Spring. Please put the dates in your diary now as it promises to be an interesting and enjoyable event. The theme is not yet finalised, but is likely to be something like: "**Students in the Europe of Tomorrow - student services supporting lifelong learning & development**". Sub themes will include Diversity / Equal Opportunities / Wider Access, Bologna - Implications and Concerns, Earning, Learning and Leisure - work/life balance. We are trying very hard to include topics of interest and benefit to all FEDORA members in their day-to-day work.

The programme and further information will shortly go on the website and will be updated and added to as it develops.

FEDORA Working groups are already agreeing what workshops they wish to offer, but all members are invited to offer contributions. At this stage, please send a title and brief description of what you would like to offer or suggest to:

The FEDORA Employment Working Group had to cancel their conference planned for Thessaloniki in Greece in May 2002 for reasons beyond their control. As a result it was agreed with the EC to offer speakers and workshops of particular interest to careers advisers and employers on the second day of the conference. Of course there will also be alternative choices for those with other special interests.

L'organisation du le 8ème congrès de FEDORA progresse pour qu'il ait lieu le printemps prochain. Veuillez retenir ces dates sur votre agenda en mai 2003. Cela promet d'être un événement intéressant et agréable. Le thème n'est pas définitivement fixé, mais il traitera du sujet suivant: "**Les étudiants dans Europe de demain - les services d'aide aux étudiants qui accompagnent son développement tout au long de la vie**". Les autres thèmes incluront la diversité/égalité des chances / un accès plus large; Bologna - des implications et des questions; réussir, apprendre et vivre loisir - équilibre de vie / travail. Nous essayons très fortement d'inclure des sujets avec des intérêt pour **tous** les membres de FEDORA afin qu'ils trouvent des réponses dans leur travail de tous les jours.

Le programme et l'information supplémentaire se trouveront sur le site Web. Sa mise à jour sera progressive.

Les groupes de travail de FEDORA proposent déjà quels ateliers ils souhaitent offrir, **mais tous les membres sont invités à offrir des contributions**. Envoyez à ce stade, svp un titre et une courte description de ce que vous voudriez offrir ou suggérer à : margaret.dane@agcas.org.uk.

Le groupe de travail d'emploi de FEDORA a dû renoncer à leur conférence prévue pour Thessaloniki en Grèce en mai 2002 pour des raisons indépendantes de leur volonté. En conséquence avec la Communauté Européenne nous offrirons des interlocuteurs et des ateliers d'intérêt particulier aux conseillers de carrières et aux employeurs le deuxième jour de la conférence. Naturellement il y aura également des choix alternatifs pour ceux avec d'autres thèmes.

FEDORA Publications

The FEDORA Guide to Postgraduate Study in Europe 2003, produced in conjunction with Hobsons, will be circulated to members very shortly. A small additional supply will also be available from your national co-ordinator.

Reports on the Edinburgh Congress 2000 and the Paris Summer University 2001 are in preparation.

European Funding Bid - Socrates

The FEDORA Officers have submitted a bid to the European Commission for funding under a special programme for European Associations. If successful, we will gain some resources for a period of three years to develop and support the infrastructure of FEDORA. This will alleviate some of the heavy burden on the President, Vice-President, Treasurer and Secretary in keeping the organisation functioning.

FEDORA European Masters Degree

FEDORA's joint bid with the University of Strasbourg for European Commission funding under the Grundtvig programme to develop this important project was unfortunately turned down. We await further information from Brussels to help us decide the next best steps to take.

Restructuring of Working Groups

The Executive Committee and Working Group Co-ordinators met in Dublin in April to discuss how FEDORA might best involve more of its members and provide the best support through its working group structure. A special issue of the Newsletter containing a paper by the Vice-President, Gerhart Rott was sent out to all members. Invitations to join an electronic discussion forum were also sent out over the summer. On-going discussions have taken place to seek the views of the maximum number of members. Following the next meeting of the EC in November, the new structure will be publicised for implementation in the next cycle.

FEDORA Elections

As usual, there will be elections next year for the national co-ordinators in each member state of the European Union who make up the FEDORA Executive Committee. Representatives are elected for a three year period and may stand for re-election once. A number of the current Executive Committee will stand down at the end of 2003 and the new term of office will begin in January 2004. The results of the elections will be put to the Congress in May for final approval.

Look out for further announcements in the Spring.

Margaret Dane, FEDORA President

Publications de FEDORA

Le guide de FEDORA de l'étude universitaire supérieure en Europe 2003, produite en collaboration avec Hobsons, sera distribué aux membres dans les semaines prochaines. Un petit approvisionnement additionnel sera également fourni par votre coordonnateur national.

Les rapports sur le congrès d'Edimbourg 2000 et l'université 2001 d'été de Paris sont en préparation.

Propos Socrates de FEDORA à la Commission Européenne

Le bureau de FEDORA a soumis une proposition à la Commission Européenne dans le cadre d'un programme spécial pour des associations européennes. Si le projet est accepté nous gagnerons quelques ressources pendant une période de trois ans pour développer et soutenir l'infrastructure de FEDORA. Ceci allégera une partie de la lourde tâche sur le président, le vice-président, le trésorier et le secrétaire en gardant le fonctionnement d'organisation.

Maîtrise Européenne de FEDORA

L'offre joint de FEDORA avec l'université de Strasbourg pour la Commission Européenne dans le cadre du programme de Grundtvig pour développer ce projet important a été malheureusement rejeté. Nous attendons davantage d'information de Bruxelles pour nous aider à décider les prochaines meilleures étapes pour prendre.

Restructuration des groupes de travail

Les coordonnateurs du Conseil d'Administration et de groupe de travail se sont réunis à Dublin en avril pour discuter comment FEDORA pourrait mieux faire participer plus de ses membres et fournir le meilleur appui par sa structure de groupe de travail. Une édition spéciale du bulletin contenant un papier par le vice-président, Gerhart Rott a été envoyée à tous les membres. Des invitations de joindre un forum électronique de discussion ont été également envoyées au cours de l'été. Les discussions en cours ont eu lieu pour chercher les vues du nombre maximum des membres. Après le prochain conseil d'administration en novembre une nouvelle structure des groupe de travail sera proposée et diffusée pour la nouvelle équipe.

Élections de FEDORA

Comme d'habitude, il y aura des élections l'année prochaine pour les coordonnateurs nationaux dans chaque Etat membre de l'Union Européenne qui composent le Conseil d'Administration de FEDORA. Des représentants sont élus pour une période de trois ans renouvelable une fois. Un certain nombre de personnes du comité de direction courant retirera sa candidature à la fin de 2003 et la nouvelle période d'activité commencera en janvier 2004. Les résultats des élections seront donnés au congrès en mai pour l'approbation finale.

Regardez pour d'autres annonces au printemps.

Margaret Dane, Président de FEDORA



3

.....
contact
.....

Margaret Dane,
President: FEDORA
25 Thomson Road, GB -
Edinburgh EH14 5HT
Scotland

Tel:
+44 (0)131 466 9170
Fax: +44 (0)131 449 2771

Email:
margaret.dane@agcas.org.uk

www.fedora.eu.org



4

contact

Tina Teljstedt
Coordinator for Student
with Disabilities
Karolinska Institutet
Medical University
Department of Student
Affairs
Nobelsväg 5
171 77 Stockholm
Sweden

Tel:
+46 (0)8-7286004
Fax:
+46 (0)8 33 82 25

email:
tina.teljstedt@admin.ki.se

EQUAL TREATMENT OF STUDENTS AT UNIVERSITIES ACT (2001; 1286)

New Legislation in Sweden promotes equal rights for students.

Introduction

On 1 March 2002, new legislation came into effect in Sweden regarding the equal treatment of students in universities.

Purpose of the Act

The purpose of this Act is to promote in the higher education sector equal rights for students and applicants and to combat discrimination owing to sex, ethnic affiliation, sexual orientation and disability.

Full details of the act can be accessed on the internet in English at:

<http://www.do.se/o.o.i.s/1552>

New FEDORA website:
www.fedora.eu.org

**Nouveau site Web de
FEDORA :**
www.fedora.eu.org

The website has been updated and detailed plans are being prepared for its further development and improvement. We welcome your suggestions on how it might best help meet FEDORA's growing communication and publicity needs.

Please send your ideas to Tapio Anttonen, website co-ordinator at:

tapio.anttonen@uku.fi

Le site Web a été mis à jour et des plans détaillés sont préparés pour son développement et amélioration. Nous faisons bon accueil à vos suggestions sur la façon dont il pourrait mieux aider à satisfaire les besoins croissants de la communication et de la publicité de FEDORA. Veuillez envoyer vos idées à Tapio Anttonen, coordonnateur de site Web à :

tapio.anttonen@uku.fi

FEDORA Newsletter Contact Details

Loretta Jennings
Editor
National University of Ireland, Maynooth
Co Kildare
Ireland

Tel:
+353 (0) 1 7083653

Fax:
+353 (0) 1 7083508

Email:
loretta.jennings@may.ie

www.may.ie/careers